
Jedeme v tom spolu...

C E S T O V N Í  R U C H  - U M Ě N Í -  S P O L U P R Á C E - Z A J Í M AV O S T I

V JEDNOTĚ JE SÍLA, SHODUJÍ SE MÍSTNÍ 
STAROSTOVÉ

MEZIOBECNÍ SPOLUPRÁCE: 

CESTOVNÍ RUCH:
POZNEJTE KRÁSY 
HLUČÍNSKA-
NEJSPECIFIČTĚJŠÍHO 
REGIONU REPUBLIKY

Jeden za všechny, 
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Vážení čtenáři, 

právě si prohlížíte mimořádné (a jediné) 
číslo časopisu „Jeden za všechny, všichni za Hlučín-
sko“. Ptáte se, proč jsme se zaměřili na celé Hlučín-
sko, když pracujeme jako členové projektového týmu 
v ORP Kravaře a časopis by tedy měl mít logicky ve 
svém názvu Kravařsko? Odpověď je jednoduchá. Z 
historického pohledu jsme nejspecifičtější region v 
naší republice, právě proto se dostalo Hlučínsko do 
hledáčku olomouckých a pražských sociologů. Od 
roku 2012 probíhá na území našeho regionu výzkum 
s názvem „Proměny způsobu života a modernizační 
procesy na Hlučínsku“. Podrobnější informace, zají-
mavosti, odůvodnění výzkumu a první výsledky na-
leznete uvnitř časopisu v rubrice Zajímavosti (tyto 
články byly otištěny v dubnu a listopadu loňského 
roku v Opavském a hlučínském Deníku v rubrice „De-
ník zaujalo“ v kmeni novin a v příloze o Hlučínsku). 

Specifická historie regionu se promítla také do men-
tality zdejších lidí, především v pospolitosti, pracovi-
tosti, pomoci druhým a hlavně velké sounáležitosti s 
regionem. Tyto aspekty byly také prvotním podnětem 
vzniku spolupráce mezi obcemi a založení dvou, resp. 
tří dobrovolných svazků. V roce 1998 bylo jako prv-
ní založeno Sdružení obcí Hlučínska, jehož členskou 
základnu tvořilo 24 obcí. V současné době se skládá 
z 27 obcí a čtyř městských částí, čímž kopíruje his-
torickou hranici Hlučínska. O tři roky později došlo 
k založení Svazku obcí mikroregionu Hlučínska – zá-
pad se sídlem v Kravařích a Svazku obcí mikroregionu 
Hlučínska – východ se sídlem v Hlučíně. Oba svazky 
tedy sídlí v obcích s rozšířenou působností. Vznikem 
dvou menších dobrovolných svazků nedošlo k naru-
šení silné pozice Sdružení obcí Hlučínska, naopak lze 
říci, že jeho vliv zesílil a obce spolupráci v rámci to-
hoto většího celku více preferují. Projekty velkého vý-
znamu se v regionu realizují zásadně prostřednictvím 
SOH a i nadále se bude v tomto duchu pokračovat. 

Hlučínský region má společnou historii se zdej-
ším polským příhraničím. Po pádu Železné opo-

ny se lidé na tento fakt opět rozvzpomněli, a tak za-
čala nová éra přeshraniční spolupráce, a to díky 
řadě společně realizovaných projektů, které byly 
velmi úspěšné jak na české, tak i polské straně. 

Fakt, že jsme soudržný region a také to, že oba 
motivující starostové v ORP Kravaře jsou předsedy 
dvou DSO působících na Hlučínsku (motivující sta-
rosta Herbert Pavera je předsedou SOH, motivují-
cí starosta Andreas Hahn je předsedou SOMH – z) 
a řada aktivit z projektů, které uvádíme, byla rea-
lizována právě na území ORP, konkrétně ve městě 
Kravaře a obci Bolatice, jež považujeme za přiroze-
ná centra kulturního dění, jsou důvody, proč jsme si 
jako příklady dobré praxe vybrali právě následující 
projekty. Obce s rozšířenou působností jsou umělou 
administrativní jednotkou, jež nerespektují zdej-
ší specifičnosti a požadavky, proto došlo k vytvoře-
ní dobrovolných svazků, které tyto aspekty berou 
v potaz.  „Kravařsko“ je uměle vytvořený pojem, se 
kterým se ani sami obyvatelé ORP Kravaře nezto-
tožňují, u pojmu Hlučínsko je tomu právě naopak. 

Název našeho časopisu je zároveň sloganem 
pro společnou vizi ORP Kravaře a ORP Hlu-
čín vystihující pospolitost celého Hlučínska. 
Za ORP Kravaře zde uvádíme dva příklady dobré pra-
xe, zaměřili jsme se totiž v našem v případě na zajíma-
vé a od ostatních ORP se odlišující a především aktu-
ální projekty za poslední dva roky.   V roce 2006 se na 
území SOMH – z realizoval projekt s názvem Veřejná 
internetizace a bezdrátový rozhlas mikroregionu Hlu-
čínska – západ. S ohledem na stáří projektu a vzhle-
dem k faktu, že v té době obce Bolatice a Chuchelná 
nebyly ještě součástí Svazku – západ (ale východ), jsme 
se rozhodli jej do našich příkladů nezařazovat. Ostat-
ní formy kooperace – např. spolupráce při opravách 
chodníků mezi více obcemi je zde běžnou záležitostí, 
resp. samozřejmostí – zajímavé a nejen pro představi-
tele obcí, ale především pro samotné obyvatele přínos-
né projekty jsou realizovány prostřednictvím DSO. 

(1)



Cílem našich příkladů dobré praxe je nejen 
představit zajímavé projekty, ale zejména dokázat, 
že výborná spolupráce je možná také v rámci větší-
ho území, v němž se nachází více než 30 obcí. Nale-
zení společného konsenzu je možné nejen v našem 
regionu, ale také za hranicemi s našimi polskými 
přáteli. Z vlastní dobré praxe se snažíme poučit a 
rozšiřovat ji do dalších sfér zájmu. Na základě pří-
kladů vlastní dobré praxe (např. sdružené nákupy 
energií za větší území) totiž víme, že meziobecní 
spolupráci můžeme a chceme prohlubovat také v 
rámci menších území. V průběhu realizace pro-
jektu „Podpora meziobecní spolupráce“ vyplynulo 
(nejen) z uskutečněných dotazníkových šetření, že 
obce v ORP Kravaře reálně zvažují navázání nových 
forem spolupráce, a to právě v oblastech školství, 
odpadového hospodářství a v sociálních službách. 
Je sice pravdou, že každá myšlenka se musí zro-
dit v hlavě jednotlivce, na Hlučínsku se však i v 
tomto případě řídíme heslem „jeden za všech-
ny, všichni za Hlučínsko“ a původci si své nápady 
nepřisvojují – jsou vždy brány jako invence cel-
ku, o čemž jsme se přesvědčili i při psaní člán-
ků. Věrni tomuto duchu a s ohledem na to, že 
se na tvorbě příkladů dobré praxe podílelo více 
osob, ani my konkrétní jména autorů neuvádíme. 
O obcích na Hlučínsku je známo, že spolupracu-
jí  v oblasti rozvoje turistiky, tradic a zvyků a také 
se společně podílí na celkovém rozvoji regionu.
Během posledních 8 let realizovaly řadu pro-
jektů zaměřených na výše uvedená témata.

Skoro to vypadalo, že již nelze na-
jít nic, v čem by obce nespolupracovaly.
Projekt meziobecní spolupráce a jeho výsled-
ky  za 9 měsíců působení však ukázaly, že stá-
le je řada okruhů, ve kterých mohou obce a 
města ještě více rozvíjet vzájemnou spolupráci.
I proto se ukázal tento projekt jako velmi význam-
ný pro další rozvoj obcí a měst a jejich regionů.

Všechny články, které se v časopise objevují, jsou 
rozděleny do příslušných rubrik (název rubriky se 
nachází v levém horním rohu). Součástí každého 
článku je také závěrečné shrnutí s přínosy a problé-
my, které jednotlivé projekty provázely a obsahují 
i možnosti budoucí meziobecní spolupráce. Dále 
jsme si pro Vás připravili speciální rubriku „Mezi-
obecní vztahy“, kde se dozvíte, jak se u nás v ORP 
Kravaře prohlubuje spolupráce na všech úrovních. 
Tradiční Potlach je totiž netradiční teambuildingo-
vou akcí. O co přesně jde, se dozvíte na straně 19.

Příjemné (po)čtení Vám přeje realizační tým 
v ORP Kravaře, motivující starostové a vů-
bec všichni členové Sdružení obcí Hlučínska!

Své připomínky nám zasílejte na e-mail: 
koordinator.kravare@hlucinsko.eu.



Cestovní ruch

HLUČÍNSKO – Přilákat 
turisty ke svým krásám a za-
jímavostem. O to se snaží sta-
rostové ze Sdružení obcí Hlu-
čínska. Nejde jim však jen o 
turisty ze vzdálených končin, 
ale také o obyvatele našeho 
regionu. Ti mnohdy své 
okolí vůbec neznají..

Propagace i 
upevnění přátel-
ství ...

Proto Sdružení obcí 
Hlučínska připravilo 
ve spolupráci se čtyřmi 
polskými příhraničními 
gminami Kietrz, Krzanowi-
ce, Krzyżanowice a Pietrowice 
Wielkie projekt s názvem „Part-
nerstvím k poznávání regionu“, 
na který získalo dotaci z Operač-
ního programu přeshraniční spo-
lupráce Česká republika – Polská 
republika  2007 – 2013. Celkové 
náklady projektu činí asi 900 tisíc 
korun, z toho 750 tisíc korun tvo-
ří dotace Evropské unie. V rámci 
projektu bylo vydáno několik pro-
pagačních materiálů, konkrétně se 

jedná o brožury „Vítejte na Hlučín-
sku“, „Vítejte v polských gminách“, 
„Hlučínskem za dobrým jídlem 
a tradicemi, Polské obce 

– tradice a dobré jíd-
lo“. Informační brožury jsou k dis-
pozici ve čtyřech jazycích, kromě 
češtiny a polštiny také v němčině a 
angličtině. Cílem projektu je zpro-
pagovat mezi veřejností jak region 
Hlučínsko, tak i čtyři již zmíněné 
polské gminy, přilákat zde nové 
turisty a informovat místní obča-
ny o tom, co vše se v jejich i sou-

sedních regionech nachází. Proto 
brožurku „Vítejte na Hlučínsku“ 
a „Vítejte v polských gminách“ 
obdržely zdarma všechny rodiny 
na Hlučínsku i ve střediskových 

obcích Kietrz, Krzanowice, 
Krzyżanowice a Pietrowi-

ce Wielkie. „Myslím si, 
že se nám realizace 

projektu „Partner-
stvím k poznávání 
regionu“ vydaři-
la. Díky projektu 
jsme získali kva-
litní informační 

brožuru o zajíma-
vostech regionu Hlu-

čínska i nedalekých 
polských gmin, více jsme 

propagovali aktivity Sdružení 
obcí Hlučínska a polských gmin a 
upevnili jsme také přátelské vazby 
s našimi polskými partnery.“ uve-
dl předseda Sdružení obcí Hlu-
čínska Herbert Pavera. Turisté a 
všichni, kteří mají zájem rozšířit si 
své znalosti o Hlučínsku a příhra-
ničních polských gminách, mo-
hou materiály získat na  obecních  
úřadech, v informačních centrech 
a také na každoročně pořádaných

mezinárodních výstavách ces-
tovního ruchu v Brně a Ka-
towicích, na kterých se se svým 
stánkem o rozloze 20 m² region 
Hlučínsko spolu s gminami Ki-
etrz, Krzanowice, Krzyżanowice 
a Pietrowice Wielkie prezento-
valo v roce 2013 vůbec poprvé!
 
Další návazný projekt nese ná-
zev „Na kole bez hranic“ (Prů-
vodce po cyklostezkách Hlu-
čínska a polských gmin). Cílem 

projektu byla společná propa-
gace regionu zejména turistům, 
návštěvníkům a místním oby-
vatelům. 

Cyklomapa i cyklovýlety 

Výsledkem projektu bylo vytvo-
ření mapového průvodce s cyk-
lomapou „Na kole bez hranic“, 
která přehledným způsobem 
mapuje oblast cykloturistiky v 
regionu Hlučínska a partner-

ských polských gminách. Tento 
materiál byl vydán v české, pol-
ské, anglické a německé mutaci. 
Materiály byly distribuovány do 
všech domácností v regionu, do 
informačních center, knihoven 
a škol. Projekt a jeho výsledky 
byly prezentovány veřejnosti 
formou cyklovýletů s občer-
stvením a dárkovými předměty 
pro účastníky. Celkové náklady 
projektu se pohybují okolo 750 
tisíc korun. 
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Hlučínsko se snaží o svých 
krásách dát vědět



Anketa (odezva místních)

Líbí se Vám nápad s vydáním informačních brožur (a) a jaké je Vaše nejoblíbenější 
místo na Hlučínsku (b)?

1) Tomáš K., elektrikář, Hať
     a) Určitě, dokonce jsem se dozvěděl pár, pro mě nových, informací – nevěděl 
jsem třeba, že je v Ludgeřovicích bowling. Moc se mi líbí fotografie - nejvíce 
kostelů.
     b) Odmala jsou to určitě bunkry v Darkovičkách. Dobré místo pro relax. 
Jinak v létě štěrkovna v Hlučíně.

2) Zuzana J., ředitelka MŠ, Kobeřice
     a) Ano, nápad je to opravdu skvělý! Hned s rodinou vyrazíme za krásami našeho regio-
nu a samozřejmě i k našim polským sousedům.
     b) Albertovec, bažantnice a především Hněvošický háj - mám moc ráda les, ráda se 
procházím a kochám zdejší přírodou. Hněvošický háj je nádherný v každém ročním ob-
dobí, nejkrásnější možná na jaře a na podzim.

3) David O., stomatolog, Dolní Benešov
      a) Je to moc dobrý nápad. Přiznám se, že jsem zatím „nastudoval“ jen část, která 
se týká Hlučínska, na tu o polských gminách se ale v nejbližší době chystám. Lidé 
pořád jezdí k moři a ani neví, kolik krás náš region nabízí!
      b) Jednoznačně les mezi Chuchelnou a Bělou – téměř každý týden se tam pro-

cházíme s rodinou.

4) Barbara P., prodavačka, Bolatice
      a) Nápad s vydáním těchto brožur je super! Překvapilo nás, když jsme ji našli ve 
schránce. Zvláště polská verze – vzhledem k tomu, že jsme pohraniční oblast, je dobré 
dozvědět se něco bližšího i o našich sousedech.
      b) Ráda chodím do našeho bolatického kostela – je to velice krásná stavba s nádher-
ným interiérem. Pak taky do skanzenu, který je hned vedle kostela, tam ráda chodím na 
různé kulturní akce.

5) Stanislav H., učitel ZŠ, Hlučín
    a)Brožurku jsem četl, ale upřímně pochybuji o účelnosti takových brožurek. Nedávno 

jsem totiž viděl při sběrové akci ve škole, jak celý balík podobných tiskovin měl skončit 
v kontejneru. Kdo chce poznávat krásy regionu, ten tak činí už dávno. Kdo zájem nemá, 
tomu ani nejkrásnější brožura nepomůže.
  b) Jako nadšenec bílého sportu mám nejraději tenisové kurty v zámeckém parku v 

Hlučíně. Myslím, že tento areál je jeden z nejkrásnějších v širokém okolí. Kromě toho 
doporučuji Hlučínské jezero a pro fanoušky historie Areál čs. Opevnění v Darkovičkách.

6) Charlota S., důchodkyně, Bolatice
    a)Velice zajímavá publikace, zaujala mě svým obsahem. Hned jsme si ji uschovali. 
Celkově to hodnotím velmi kladně.
    b) Ráda chodím do malého lesíku Křeménky a k rybníkům. Miluji večerní procház-
ky Bolaticemi- nedávno mě zastavil cizí manželský pár a ptali se na podobnou otázku-
-kam by se měli vydat, co bych jim doporučila. Potkala jsem už také turisty, kteří se 
vyptávali na Lanex-konkrétně na historii a výrobu.
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Na projekt „Partnerstvím k poznávání regionu“ 
a „Na kole bez hranic“ volně navázal projekt 

„Partnerstvím k propagaci regionu“, jež sestává ze 
dvou hlavních aktivit a je realizován za finanční 
podpory z Operačního programu přeshraniční spo-
lupráce Česká republika – Polská republika 2007-
2013. Tou první bylo vytvoření společného propa-
gačního filmu, který pojednává o životě, historii a 
zajímavostech na Hlučínsku a polských gminách 
Kietrz, Krzanowice a Krzyzanowice a trvá zhruba 
30 minut. Film je, stejně jako propagační materi-
ály, vyhotoven ve čtyřech jazykových mutacích, a 
to češtině, polštině, němčině a angličtině. 500 kusů 
DVD s tímto filmem poslouží pro prezentování 

Hlučínska a zmíněných polských gmin na různých 
výstavách cestovního ruchu, dále bude k dispozi-
ci v každé obci na Hlučínsku a k dostání je také 
v informačních centrech nebo školách v regionu. 
Druhou aktivitou je společná účast na dvou vý-
stavách cestovního ruchu, a to na nejvýznam-
nějším českém (Brno) a polském (Katowice) 
veletrhu, kde byly veškeré výstupy první etapy 
představeny všem návštěvníkům. Veletrhů se také 
zúčastnili představitelé a zástupci zapojených 
obcí a gmin. Náklady na projekt se vyšplha-
ly k částce 690 tisíc korun. Níže si můžete pro-
hlédnout fotografie a také reporty z veletrhů v 
Brně i Katowicích, a to za oba roky (2013, 2014).

CYKLOVÝLETY
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HLUČÍNSKO (2013) - Sdružení obcí Hlučín-
ska (SOH) se spolu se svými polskými partnery 
gminami Kietrz, Krza-
nowice a Krzyzanowice 
vůbec poprvé prezento-
valo na mezinárodním 
veletrhu turistických 
možností v regionech s 
názvem REGIONTOUR, 
který se konal ve dnech 
17. - 20. 1. 2013 v Brně.

Jedná se o největší vele-
trh svého druhu ve střední Evropě. Všichni ná-
vštěvníci měli možnost zhlédnout zbrusu nový 

dokumentární film o Hlučínsku a již zmíněných 
polských gminách a také ochutnat vyhlášené bo-
latické koláče a pivo Rohan z Rohova. Celkové ná-
klady spjaté s výstavou činily zhruba 220 tisíc ko-
run. Jak Hlučínsko, tak i polské gminy se na konci 
března zúčastnily ještě veletrhu cestovního ru-

chu v Katowicích a na základě opravdu kladných 
ohlasů svou účast potvrdily také v letošním roce. 

„Myslíme si, že jsme s naší výsta-
vou měli úspěch. Všichni účastní-
ci, zástupci Hlučínska a polských 
gmin mluvili o našem stánku s 
nadšením. Ze vzácných hostů, 
kteří náš stánek navštívili, bych 
vyjmenoval především kardinála 
Dominika Duku, který mj. obdržel 
jako dárek speciální dvoulitrovou 
láhev piva Rohan z Rohova a byl 
také pozván k návštěvě Hlučín-

ska. Výstavu dále navštívil bývalý ministr zahraničí 
Jan Kohout, tisková mluvčí Ministerstva pro místní 
rozvoj paní  Jana Jaburková, primátor  města Opavy 
Zdeněk Jirásek a řada dalších osobností,“ dodává sta-
rosta obce Bolatice a předseda SOH Herbert Pavera.
Fakt, že z celkových 3000 kusů propagačních materiálů, 
které byly návštěvníkům výstavy k dispozici, nezbyl ani 
jeden, potvrzuje, že je o náš region opravdu velký zájem!

Kardinál Duka navštívil stánek Hlučínska

Po hlučínských koláčích se na veletrhu v Katowicích 
jen zaprášilo

KATOWICE (2014) - Hlučínsko a polské gminy 
Kietrz, Krzanowice a Krzyzanowice se ve dnech 
28. – 30. března 2014 už podruhé společně pre-
zentovaly na třídenním Mezinárodním veletr-
hu cestovního ruchu v Katowicích. Hned vedle 
„hlučínsko – polského“ stánku se prezentovala 
celá Česká republika a přestože tento sousední 
stánek byl dvakrát větší, náš lákal návštěvníky 
mnohem více. A proč? Nabízel totiž stovky kolá-
čů z Hlučínska, po kterých se doslova zaprášilo.

Kromě výborných koláčů ocenili návštěvníci 
vstřícnou a milou obsluhu stánku, množství 
propagačních materiálů a zaujaly i doku-

mentární filmy o Hlučínsku a polských gminách. 
Velký úspěch sklidil kulturní program – Hlučínsko 
a zmíněné gminy prezentovaly také svou lidovou 
tvorbu. Na veletrhu vystoupily Seniorky z Bola-
tic a folklorní soubory z Bohuslavic, Štěpánkovic, 
Krzanowic a Krzyzanowic. Hlučínsko - polský stá-

nek poctili svou návštěvou mimo jiné velvyslanec 
Maroka v Polsku Youns Tijani nebo známý polský 
kuchař Remigiusz Raczka. Na 90 zástupců hlučín-
ských a polských obcí zavítalo nejen na výstavu, 
ale v rámci vzdělávacího zájezdu také na přednáš-
ku do města Tychy nedaleko Katowic. Účast na 
výstavě hodnotí kladně, rozhodně splnila jejich 
očekávání – o hlučínském regionu a sousedních 
gminách se totiž dozvěděly stovky, možná i tisíce 
návštěvníků veletrhu. V příštím roce ale svou účast 
pravděpodobně nezopakují. „Náklady na výsta-
vu jsou okolo dvou set tisíc. Kdybychom nedostali 
dotaci, asi bychom neměli dostatek financí. Navíc 
organizace ze strany vystavovatelů v Katowicích 
nebyla zrovna  nejlepší, to, co se dohodlo, nefun-
govalo a naši pořadatelé na stánku museli vyna-
ložit spoustu času a energie, aby bylo vše v pořád-
ku. Ale z hlediska propagace Hlučínska a polských 
gmin a utužení vzájemné spolupráce mezi českou 
a polskou stranou to byl významný počin,“ dodává 
předseda Sdružení obcí Hlučínska Herbert Pavera. 
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FOTOGALERIE (BRNO, KATOWICE)

U NAŠEHO STÁNKU BYLO 
OPRAVDU ŽIVO!

SPOLEČNÝ STÁNEK NA 
VELETRHU V BRNĚ

KATOWICE
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Závěr (shrnutí, klady, překážky):

Tištěné propagační materiály, které byly 
v rámci projektu Partnerstvím k pozná-
vání regionu vytvořeny, významně při-

spěly ke zvýšení povědomí o našem regionu 
i partnerských gminách mezi širokou veřej-
ností. Některé brožury navíc obdržely všech-
ny rodiny na hlučínské i polské straně. Lidé se 
dozvěděli, co všechno se nejen v okolí jejich do-
movů, ale také u sousedů za hranicemi nachází. 

Ač nedisponujeme přesnými statistikami o vli-
vu těchto projektů na cestovní ruch v regionu, 
můžeme jednoznačně říci, že nás naši polští přá-
telé více navštěvují, stejně jako místní lidé je. 
Navzájem tedy zjišťujeme informace a zajíma-
vosti o přírodních krásách a kulturních památ-
kách, které jsou dominantami jednotlivých obcí. 
Návazný projekt Partnerstvím k propagaci regio-
nu sestávající ze dvou částí, tedy vytvoření filmu 
o Hlučínsku a polských gminách a společné pre-
zentování obou regionů na mezinárodních vele-
trzích, vedl k dalšímu prohlubování povědomí 
o obou regionech s ohledem na cestovní ruch. 
Nejen propagační materiály, ale i zmíněný film 
sklidil na své premiéře na veletrhu v Brně ohrom-
ný úspěch, a to i mezi lidmi, kteří o Hlučínsku 
zatím ani neslyšeli. Úspěch projektu potvrdili 
nejen lidé svými kladnými a početnými ohlasy, 
projekt „Partnerstvím k propagaci regionu“ byl 
navíc vyhodnocen a oceněn jako nejzajímavější 

projekt propagující česko – polské příhraničí u 
příležitosti 15ti let fungování Euroregionu Silesia. 
Sérii projektů realizovaných ve stejném časovém 
horizontu uzavírá další s názvem „Na kole bez hra-
nic“, v jehož rámci byla vytvořena cyklomapa Hlu-
čínska a partnerských gmin. Do propagace cyklo-
turistiky se také aktivně zapojili sami starostové, 
kteří po cyklostezkách vyjížděli na kole nebo zvo-
lili pěší turistiku. Přitom si přímo ověřili, v jakém 
stavu se cyklostezky nacházejí, kde je potřeba trasu 
opravit či doplnit značení. Díky vytvoření cykloma-
py se Hlučínsku podařilo přilákat řadu cizích osob 
vyznávajících aktivní způsob trávení volného času. 
Během realizace těchto projektů se nevyskytly 
žádné zásadní problémy, což je zapříčiněno vý-
bornou a dlouholetou meziobecní spoluprací zalo-
ženou na jednotné myšlence pomoci v co největší 
možné míře našemu regionu. Za jediný drobný 
nedostatek považujeme fakt, že některé informa-
ce týkající se zejména ubytování a restauračních 
zařízení již byly zastaralé či neplatné a muse-
ly se znovu ověřovat, což bylo časově náročnější. 
Vzhledem k tomu, že pět z devíti obcí ORP Krava-
ře přímo sousedí s Polskou republikou a fakticky se 
jedná o příhraniční region se společnými historic-
kými kořeny, je tedy propagace cestovního ruchu 
formou přeshraniční spolupráce jasnou volbou. 
Navíc je pro malé příhraniční obce v našem ORP 
meziobecní spolupráce v podstatě jediným mož-
ným efektivním řešením v oblasti cestovního ruchu. 



HLUČÍNSKO – Další úspěš-
ný projekt nedávno dokonči-
lo Sdružení obcí Hlučínska ve s
polupráci se čtyřmi partnerskými 
polskými gminami. Mapový portál 
a aplikace pro chytré telefony nejsou 
jenom „držením“ kroku s dobou, ale 
především pomyslným vyvrcholením 
všech společných projektů zaměře-
ných na česko – polskou spolupráci.
 
Představitelé SOH a polských gmin 
spolu realizovali řadu projektů, vyda-
li desítky tisíc tištěných propagačních 
materiálů, natočili společný film, spo-
lečně se prezentovali na mezinárod-
ních veletrzích cestovního ruchu…
přesto měli pocit, že jim něco schází. A 
tak se zrodila myšlenka vytvoření ma-
pového portálu a především turistické 
aplikace pro chytré telefony s operační-
mi systémy Android, Apple iOS a Win-
dows Phone. Tímto krokem se rozhodli 
oslovit všechny místní občany, turisty, 
ale zejména mladou „počítačovou“ ge-
neraci. Mobilní průvodce umožňuje 
zobrazovat turistickou mapu s aktuál-
ní polohou a zajímavostmi, které se v 

blízkosti nacházejí. Každý, kdo si tuto 
aplikaci do svého smartphonu stáhne, 
se tak dozví informace o významných 
místech, kulturních památ-
kách, možnostech ubytová-
ní, občerstvení nebo koupání 
a dalších atraktivitách v ak-
tuálním místě, a to v texto-
vé, obrazové a také hlasové 
podobě. Informace může-
te do mobilního průvodce 
nahrát předem z internetu, 
což mnozí z vás jistě ocení 
v lokalitách bez pokrytí sig-
nálem GSM nebo datových 
služeb. Tato možnost je tedy 
pro milovníky turistiky zcela ideál-
ní a někdy dokonce nepostradatelná.
 

Průvodce Vám řekne také o aktuál-
ních kulturních akcích

„Aplikace může sloužit jako hlasový 
průvodce městem, regionem, cyklo-
stezkou či stezkou pro pěší. V blíz-
kosti zajímavé lokality sám zobrazí a 
nahlas přečte podrobné informace tý-
kající se daného místa. Aplikace také 
dokáže zobrazit aktuální kulturní pře-

hled v nejbližší lokalitě,“ upřesňuje 
referentka SOH Lenka Osmančíková. 
Tvorbu mapového portálu měla na sta-

rosti odborná firma, 
každá ze zapojených 
obcí dodala infor-
mace o takových 
místech, památkách 
nebo přírodních za-
jímavostech, které by 
zdejší turisté mohli či 
určitě měli navštívit. 
Aplikaci si mohou 
všichni zájemci stáh-
nout přes obchody 
Google Play, App 

Store nebo Windows Store. Více se o 
mapovém portále dozvíte na stránkách 
SOH nebo na webech jednotlivých 
obcí, které na nový mapový portál od-
kazují. Pokud chcete stránky vyhledat 
přímo a neznáte přesnou adresu, stačí 
zadat do vyhledávače heslo „Hlučín-
sko mapový portál“. Koncem června a 
začátkem července byl projekt završen 
prezentacemi mapového portálu a turi-
stické mobilní aplikace, které se usku-
tečnily jak v Polsku, tak na Hlučínsku. 

Závěr: 

Mapový portál spolu s 
aplikací pro chytré te-
lefony považujeme za 

završení dosavadní vzájemné spo-
lupráce v oblasti cestovního ruchu 
s implementací moderních infor-
mačních technologií. Dle slov sa-
motných starostů je to další dů-
kaz, že táhnout za jeden provaz 
se skutečně vyplatí a tímto postu-

pem mohou dosáhnout nejlepších 
výsledků při řešení jednodu-
chých i složitějších problémů. 
Tvorba mapového portálu vyža-
dovala aktivní zapojení všech zú-
častněných obcí i subjektů, které 
se v nich nacházejí. I přesto, že 
poskytování dat ze strany někte-
rých obcí zpočátku pokulhávalo, v 
průběhu realizace si představitelé 

uvědomili, že dodané informace 
jsou pro kvalitní fungová-
ní portálu stěžejní a začali se v 
této záležitosti více angažovat. 
Ačkoli byl projekt oficiální ukon-
čen, mapový portál je stále ote-
vřený, obce mohou data průběžně 
doplňovat, k čemuž také dochází.

Česko – polský příběh na mapě 
regionu Hlučínska a čtyř 

partnerských gmin
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Zahrada, ovocnářství, tradice

Krásné ovoce
     a  ze lenina
                       - nemusí být žádná dřina

HLUČÍNSKO – S ojedinělým nápadem prohloubit 
ovocnářské schopnosti a dovednosti místních obyvatel, 

podpořit tradici ovocnářství a zmapovat odrůdy ovoce na 
hlučínském venkově přišel velký propagátor ovocnářství 
nejen na Hlučínsku, ale také v celém Moravskoslezském 

kraji doktor Radim Lokoč z Oldřišova. 

Ovocnářství má na Hlu-
čínsku velkou tradici – 
stačí nakouknout do za-

hrad místních a přesvědčíte se na 
vlastní oči. Udržet a prohloubit 
tuto tradici bylo hlavním úkolem 
projektu „Ovocnářské vzdělává-
ní na Hlučínsku“. V jeho rámci 
proběhla řada bezplatných kur-
zů, seminářů a exkurzí, které byly 
určeny místním podnikatelům, 
členům a zástupcům nezisko-
vých a příspěvkových organizací.
Projekt zahájila v září roku 2012 
Ovocnářská exkurze v Krnově, 
během následujících šesti měsíců 
se mohli zájemci účastnit čtyř od-
borných seminářů a dvou ovoc-
nářských kurzů, ten březnový 
projekt oficiálně ukončil. Během 
podzimního i jarního kurzu byli 
také vylosování výherci, kteří na 
webu správně odpověděli na více 
než polovi-
nu otázek 
O v o c n á ř -
ského kvízu. 
Vylosovaní 
šťastlivci se 
mohli těšit 
z ovocnář-
ského ná-
řadí či te-
matickýchpublikací. Projekt sice 
na jaře minulého roku skončil, 
avšak na stránkách ovoce.hlu-
cinsko.eu naleznou nejen účast-
níci, ale vůbec všichni zájemci o 
téma ovocnářství užitečné rady, 

tipy, návody mj. také jak připra-
vit pokrmy z tradičních místních 
receptur - a to vše v příslušných 
rubrikách. Dále si mohou stáh-
nout výukové texty a nechybí 
ani fotografie z pořádaných akcí. 

Nadšení zahrádkáři 
rozhodně ocení da-
tabázi stromů s map-
kou Hlučínska, kde 
si mohou dle svého 
bodu zájmu „filtro-
vat“ obec, lokalitu, 
druh stromu nebo 
odrůdu. Kromě známých odrůd 
s českými či cizojazyčnými názvy 
se také mohou dozvědět, zda se 
v jejich obci nebo blízkém okolí 
nenachází některá z místních od-
růd. Součástí projektu bylo také 
téma ovocnářství v minulosti, a 
tak snad nejzajímavější částí bylo 

„pátrání“ po 
tradičních hlu-
čínských od-
růdách. Díky 
pamětníkům a 
zkušeným za-
hrádkářům se 
o r g a n i z á t o ř i 
dozvěděli ná-
zvy několika 

krajových odrůd a část z nich 
skutečně objevili při terénním 
výzkumu. Byly objeveny staré 
(často zcela zapomenuté) místní 
odrůdy jabloní, hrušní a slivo-
ní, o nichž řada místních nikdy 

ani neslyšela – neznali jejich 
jména ani fakt, že se jedná pří-
mo o staré hlučínské odrůdy. 

„Co je důležité je to, že se snažíme 
zjistit, co se zde přesně pěstovalo, 

j a kou 
m ě l o 
ovoce 
tradici 
a vy-
u ž i t í . 
M n o -
h e m 
více 

se sušilo,  proto plody odrůd, 
které  z hlediska současných ná-
roků mnoho lidí zatracuje pro 
je jich velikost, chuť, konzisten-  
ci, dobu zrání apod. (hlavně se 
to týká letních hrušek), měly 
kdysi velkou důležitost. Samo-
zřejmě se ztrátou upotřebení a 
podpořeno skutečností, že se 
často jedná o mohutné stromy, 
nejsou u mnoha lidí na zahradách 
žádanými, mizí tedy ze zahrad i 
krajiny. Snažíme se zmapovat ty 
zbytky, které ještě jsou, popsat je- 
pokud k tomu máme podklady - 
a hledáme také pamětníky, u sta-
rých pomologických popsaných 
odrůd je to snazší. Snažíme se je 
naroubovat a vysadit - tak vzni-
kají genofondové sady, ale třeba 
i výsadby, které sadí obce, školy 
apod. Dnes takto pracujeme na 
velké části Slezska, které chceme 
zmapovat celé. Zachráněných
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krajových odrůd jsou desítky, zma-
povaných starých odrůd skoro dvě 
stovky,“ upřesňuje ovocnář Radim 
Lokoč. Ně-
které odrů-
dy byly ob-
jeveny jen 
v určitých 
lokalitách 
a nezřídka 
byla nale-
zena pouze 
jedna jedi-
ná hrušeň 
nebo jabloň 
na celém 
Hlučínsku. 
Ovčí nosy, Kubík, Panenka, Žimo-
ve, Mizaura, Kočí hlava (též Kočí 
pala) nebo Sládě – to je jen neúplný 
výčet starých nalezených odrůd jab-
loní, z nichž některé rostou ve zce-
la opuštěných zahradách. Žňuvka, 
Plaskarka, Okruhlinka, Medunka, 
Cigánka, Cebula nebo Šaruvka – 
také tyto staré odrůdy hrušní se po-
dařilo v rámci pátrání objevit. Celý 
projekt se setkal s velkým ohlasem 
veřejnosti, přednášek se účastni-
ly desítky nadšených zahrádkářů.

Zahrada plná plodů a radosti 
 

Na úspěšný projekt, jehož 
náklady se pohybova-
ly okolo 187 tisíc korun, 

navázal další s názvem „Zahra-
da plná plodů a radosti“, který 
bude probíhat do konce letošního 
roku. Jeho cílem je rozvoj venko-
va a zvýšení kvality života regionu 
Hlučínska, podpora cestovního 
ruchu, propagace regionu nave-
nek, podpora spolupráce jednotli-
vých obcí i místních společenství. 

Projekt sestává z pěti kurzů, každý 
je zaměřen na jinou oblast, avšak 
zaštituje je jedno společné a hlavní 

téma – zahra-
da. Účastníci 
se tak dozvě-
děli užitečné 
informace a 
návody na pěs-
tování zeleni-
ny, seznámili 
se s méně zná-
mými dru-
hy zeleniny a 
m o ž n o s t m i 
jejich využití, 
naučili se plést 

košíky z proutí, zjistili, jak vypa-
dala správná „Babiččina zahrád-
ka“, které plevele mají blahodárné 
účinky na naše zdraví 
a lektoři jim také uká-
zali postupy a techniky 
tvorby dekorací z kvě-
tin a přírodních ma-
teriálů. Pletení košíků 
a výrobu dekoračních 
vazeb si všichni moh-
li také sami vyzkoušet 
a své výrobky odnést 
na památku domů. Na 
nadcházejícím semi-
náři se zaměří na tra-
dici samozásobitelství 
na Hlučínsku, účastníci se dozví 
spoustu zajímavostí z historie i sou-
časnosti a mimo jiné také zjistí, jak 
si vyrobit domácí lékárnu z bylinek. 

Závěr
Realizovaný projekt a především 
velký zájem ze strany občanů jen 
reflektují dlouholetou tradici ovoc-
nářství na hlučínském venkově. 
Přednášek se zúčastnily stovky 

zájemců a akci si velmi pochvalo-
vali. Navazující (stále probíhající) 
projekt Zahrada plná plodů a ra-
dosti zaznamenává dokonce ještě 
větší úspěch než ten předchozí. Pro 
ohromný počet přihlášených muse-
li organizátoři některé zájemce z ka-
pacitních důvodů dokonce odmítat. 
Jak jsme výše uvedli, bylo cí-
lem projektu zvýšení povědo-
mí o tradici ovocnářství na Hlu-
čínsku, dále zmapování starých 
místních odrůd a jejich opětovná 
výsadba a také prohloubení do-
vedností místních zahrádkářů.
Propagátoři ovocnářství na Hlu-
čínsku se již zasloužili o výsadbu 
stovek ovocných stromů, v čemž 
jim pomáhají žáci základních škol 

a i nadále budou v této aktivitě 
pokračovat. V současné době se 
zvažuje realizace většího projek-
tu, kde by se žáci zasazovali o za-
chování tradičních hlučínských 
odrůd a jejich výsadbu ve spolu-
práci s odborníky a členy zahrád-
kářských svazů, a to nejen v rámci 
celého Hlučínska, ale také na men-
ším území jakým je ORP Kravaře. 



Meziobecní spolupráce
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   Světoznámého fotografa         
    zaujaly krásy Kravařska 

KRAVAŘSKO - Praha v České republice, New Delhi v Indii, Soul a Tegu v Jižní Koreji…a teď Kravaře 
na Hlučínsku. Právě ty se staly dalším místem výstavy fotografií jednoho z nejlepších českých 

fotografů pana Jiřího Turka. Na Kravařsku má řadu přátel a při každé návštěvě nevynechá jedinou 
příležitost podniknout nějaký zajímavý výlet po okolí. Zdejší krajina, památky, ale také tradice, místní 
lidé a především jejich mentalita mu natolik učarovali, že se vše rozhodl zachytit svým objektivem.

  Fotograf Jiří Turek

Snímky vznikaly v létě 
minulého roku a zachycují 
přesně to, co je pro oblast 

mikroregionu Hlučínska – 
západ typické. Autor se navíc 
snažil přenést do fotografií 
autentickou atmosféru i krásu 
zdejší přírody. Jedinečné a 
originální záběry představitele 
obcí doslova nadchly.  Podobné 
fotografie s tematikou 
Kravařska zatím nikdo 
nepořídil a byla škoda se o 
taková umělecká díla nepodělit 
s místními občany. A tak se 
zrodil nápad vytvořit nástěnný 
kalendář a především pořízené 

fotografie vystavit. Kalendář 
formátu A3 je na roky 2014 
a 2015 a jak sami starostové 
říkají – tolik krásných fotografií 
nebylo možné neprezentovat! 
Celkem bylo vyhotoveno 1000 
kusů kalendáře s příhodným 
názvem „U nás“, které byly 
rozděleny mezi jednotlivé obce 
a byl o něj opravdu ohromný 
zájem. Kalendář byl našim 
panem motivujícím starostou 
prezentován dokonce v 
Poslanecké sněmovně ČR. 

Stovky hostů z celé 
republiky

Koncem května byla na zámku 
v Kravařích slavnostně otevřena 
týdenní výstava uměleckých 
fotografií. Vernisáže se 
zúčastnily stovky lidí, dokonce 
řada významných hostů z celé 
republiky. „Výstava i nástěnný 
kalendář se setkaly s vynikajícím 
ohlasem a jednotlivé fotografie 
budou ozdobou všech obecních 
úřadů mikroregionu Hlučínska 
– západ! Akci bychom chtěli 
v budoucnu zopakovat, a to 
nejen pro její velký úspěch, 
ale také pro další jiný pohled 
návštěvníků regionu,“ uzavírá 
předseda SOH Herbert Pavera.



Závěr: 

Nejen týdenní výstava a vyhotovení kalendáře na letošní a loňský rok, ale také řada článků, kte-
ré byly v souvislosti s akcí otištěny v místních periodicích, vhodně přispěly k propagaci regionu. 
Pozitivní zprávou také je, že se obce bez problémů dohodly na spolufinancování výstavy. Tento „pro-
jekt“ nedoprovázely žádné překážky, naopak výborné ohlasy zapříčinily, že se představitelé obcí roz-
hodli obdobnou akci zopakovat. Vyobrazení dominant a přírody na Kravařsku i celém Hlučínsku 
již není doménou pouze místních občanů, ale láká i světoznámé umělce, jakým je právě pan Turek.

VÝSTAVA

UKÁZKA
 FOTOGRAFIÍ
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VÝSTAVA
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Velký dík patří panu Jiřímu Turkovi a paní Janě 
Jabůrkové za poskytnutí fotografií.



Obce a města Hlučínska ušetřily 
(a ušetří) za energii

HLUČÍNSKO - V roce 2011 se 24 z celkových 27 obcí a měst Sdružení obcí Hlučínska, 
spolu s městem Budišov nad Budišovkou, rozhodlo nakoupit energii společně. 

Díky tomuto kroku tak v následujícím roce ušetřily oproti létům předchozím více než 10% 
nákladů za nákup elektřiny a plynu, pro představu asi 4 miliony korun. 

Vzhledem k tomu, že v jed-
notě je síla a společný ná-
kup se osvědčil, učinily 

stejný krok i v dalším roce. Platí zde 
totiž přímá úměra – čím více naku-
pované energie, tím zajímavější je 
v očích energetických společností 
klient a tím zajímavější a především 
výhodnější je, z pohledu nakupují-
cích, cena. Prvním rokem proběhla 
na dodávku elektřiny a plynu elek-
tronická aukce a smlouvy byly uza-
vřeny pouze na jeden rok. V dalším 
roce se obce a města SOH rozhodly, 
že elektronickou aukci nechtějí po-
řádat každoročně, a tak ji nahradily 
klasickým výběrovým řízením s tím, 
že s dodavateli uzavřou smlouvy na 

dobu neurčitou. Podmínkou je, že 
nejpozději pět měsíců před koncem 
roku musí přijít dodavatelé s kon-
krétní nabídkou, pokud tato nezau-
jme, mohou představitelé SOH vy-
hlásit nové výběrové řízení. SOH si 
v zadávacích podmínkách mj. sta-
novilo maximální ceny dodávaných 
energií a obě firmy, které ve výběro-
vém řízení uspěly, nabídly ceny ješ-
tě nižší – elektřinu bude prodávat 
ČEZ Prodej, plyn pak Pragoplyn.

 Ušetřené finance na 
zvelebování obcí

U plynu byla v roce 2012 cena 
nižší přibližně o 4 procenta než v 
předchozím roce, u elektřiny pak 
byla nabízená cena nižší o 1,5 až 
17 procent (dle tarifů elektřiny).
Výběrové řízení zajištovalo pro 
25 obcí a měst s více než 400 od-
běrovými místy elektřiny a cca 
150 odběrnými místy plynu SOH 
prostřednictvím odborné firmy. 
„Jako předseda SOH velice oce-
ňuji společný postup obcí a měst 
Hlučínska při nákupu energií. 
Ušetřené finance využijeme při 
zvelebování našich obcí. Kro-
mě nákupu energií uvažujeme i 
o společném nákupu jiných slu-
žeb,“ dodává Herbert Pavera. 

                                                                                                                                                                                        
                                                                                                                                                                        (15)



Závěr: 
Sdružené nákupy energií jsou na 
Hlučínsku poměrně novou zále-
žitostí – k této formě spolupráce 
obce přistoupily před třemi lety 
a jejich přínos – obrovská úspo-
ra financí nejen ve veřejné sprá-
vě, ale i v domácnostech – předčil 
veškerá očekávání. Díky dobrým 
zkušenostem se v této aktivitě 
pokračuje i nadále a uvažuje se o 
rozšíření do dalších sfér zájmu. 
Velice reálná je tedy meziobec-
ní spolupráce v oblasti školství, 

konkrétně nákup školních pomů-
cek, drogerie a energií; dále v oblas-
ti odpadového hospodářství, kde 
se zvažuje společný nákup slu-
žeb u svozových společností. 

Právě spolupráce ve školství a 
odpadovém hospodářství na-
hrává spíše spojení sil několi-
ka obcí v rámci menšího území 
jako je ORP či Svazek obcí mi-
kroregionu Hlučínska – západ. 
V oblasti sdružených nákupů je 

naší největší devízou rychlé na-
lezení konsenzu mezi předsta-
viteli obcí, společná představa, 
uvědomění si přínosu společné-
ho postupu. Co se překážek týče, 
můžeme jednoznačně uvést ná-
ročnost přípravy, a to jak administ
rativní, tak časové. Z důvodu pří-
lišné „inovativnosti“ a obav nebyl 
zájem firem zpočátku nijak velký
- před třemi lety se do výběrového 
řízení přihlásily pouze dvě firmy. 
Dnes zájem firem výrazně stoupá.
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HLUČÍNSKO - Zpropagovat Hlučínsko a 
partnerské polské gminy netradičním způ-
sobem – přesně tato očekávání měl naplnit 
(ještě stále probíhající) projekt s názvem 
Hlučínsko očima malířů a fotografů, kte-
rý je spolufinancován z prostředků Evrop-
ského fondu pro regionální rozvoj v rámci 
operačního programu přeshraniční spo-
lupráce Česká republika – Polská repub-
lika 2007-2013. A výsledek? Nad očekává-
ní, ohromný úspěch – zní ze všech stran.

Umělecká díla občany ohromila

Projekt tentokrát zacílil na amatérské i 
profesionální umělce a sestává ze tří hlav-
ních aktivit. První etapa, fotografická 
soutěž, se uskutečnila již v loňském roce. 
Té se účastnilo na 73 fotografů z Hlučín-
ska a polských gmin Kietrz, Krzanowi-
ce, Krzyzanowice a Pietrowice Wielkie, 
kteří se prezentovali s více než sedmi sty 
snímky. Deset nejlepších fotografů, kte-
ří splnili zadaná kritéria, bylo oceněno 
na slavnostním vyhodnocení soutěže v 
Bolaticích. Fotografie byly (a budou) po-
užity nejen na společných výstavách, ale 
také na tvorbu česko – polského kalendá-
ře, jež první část projektu završil. Patnáct 
set kusů ojedinělého stolního kalendáře s 
českými i polskými jmény, svátky a kul-
turními akcemi má ukázat krásy našich 

regionů i šikovnost místních lidí. Celkem 
bylo vyhotoveno 2000 kusů DVD s 
fotografiemi Hlučínska i 
partnerských gmin. 
A přesouváme se k 
druhé, z pohle-
du mnohých 
skutečně uni-
kátní části. 
Dvanáct ma-
lířů z polské 
a hlučínské 
strany se v 
rámci této 
fáze zúčastnilo 
dvou čtyřdenních 
plenérů (1 na Hlu-
čínsku, 1 v Polsku), na 
nichž vznikly desítky obrazů 
s náměty měst a obcí Hlučínska i polských 
gmin. Poslední etapu představují výstavy 
vzniklých obrazů a snímků ze zmíněné 
fotografické soutěže. Fotografie a obra-
zy jste mohli a stále můžete obdivovat 
na celkem šesti výstavách. V první půli 
července byla putovní výstava slavnostně 
zahájena na zámku v Kravařích, v druhé 
polovině měsíce se přesunula do Hlučína. 
Následovaly výstavy na polské straně – v 
Krzanowicích, Krzyzanowicích, Kietrzi a 
poslední možnost díla zhlédnout budou 
mít návštěvníci v Petrovicích Velkých. 
Pokud se zajímáte o umění a výstavy jste 

nestihli, můžete si obrazy prohlédnout 
také v česko – polské brožuře, která byla v 

rámci tohoto projektu vytvořena. 
V ní se mimo jiné dozvíte 

informace o všech malí-
řích a uvidíte fotogra-

fie zachycující atmo-
sféru obou plenérů. 
Všechny výstavy 
se těšily opravdu 
velkému zájmu ze 
strany veřejnosti 
– fotografie i ob-

razy už viděly tisíce 
návštěvníků. A co na 

takový zájem místních 
říká předseda SOH Her-

bert Pavera? „Je to obrov-
ský úspěch, navíc vznikla skutečná 

mistrovská díla, s takovým výsledkem 
jsme ani nepočítali. Cílem projektu bylo 
podpořit znalosti a povědomí o kultur-
ních památkách, přírodních zajímavos-
tech a tradicích místních i přespolních 
občanů, a to netradičním, zajímavým 
způsobem. Navíc jsme chtěli do projektu 
zapojit co nejvíce občanů a ztvárnit re-
giony také očima druhých. Vznik kalen-
dářů a obrazů jen potvrzuje rozvinutou 
spolupráci mezi starosty z Hlučínska a 
polských gmin a dokazuje stále větší zá-
jem občanů z obou stran o rozvoj našich 
regionů, z čehož máme velkou radost!“

 Závěr
Projekt Hlučínsko očima malířů a foto-
grafů je dalším ze série projektů zamě-
řených na propagaci cestovního ruchu, 
tentokrát však novým, inovativním a 
neotřelým způsobem. Do projektu se 
zapojila řada občanů z Hlučínska i Pol-
ska, krásy Hlučínska byly ztvárněny 
nejen zdejšími rodáky, ale také polský-
mi přáteli (a obráceně). Umělecká díla 
doplní stávající propagační materiály 
a oživí náš společný stánek na meziná-
rodních výstavách cestovní-
ho ruchu. Pro ohromný úspěch 

u zúčastněných, pozorovatelů i 
návštěvníků výstav se bude po-
dobná akce v budoucnu s největ-
ší pravděpodobností opakovat. 

Překážky? Žádné - i nevlídné počasí 
mělo svou atmosféru

Jediným „negativem“ bylo nevlídné po-
časí, které panovalo během obou plenérů, 
avšak i s touto mírnou překážkou si uměl-
ci dokázali poradit. Do příštího ročníku 
by se do projektu mohli zapojit také žáci 

základních  škol. Akce by tím získala zase 
jiný rozměr a zajímavá místa na hlučín
ské i polské straně by byla viděna také 
jinýma než uměleckýma očima. Ten-
to projekt je dalším důkazem rozvinuté 
a fungující spolupráce mezi obcemi na 
Hlučínsku a polskými gminami a do-
kazuje také, že možností vzájemné spo-
lupráce i s přispěním občanů je stále 
nepřeberné množství. Zdařilé projekty 
mají za následek, že se do nově realizova-
ných či připravovaných projektů zapoju-
je čím dál více lidí.
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Hlučínsko a polské gminy 
očima malířů a fotografů

Cestovní ruch, umění



FOTOGRAFIE 
- VÝSTAVY I PLENÉRY
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Meziobecní vztahy

Potlach aneb v ORP Kravaře se prohlubu-
je nejen meziobecní spolupráce, ale také 

meziobecní vztahy!

KRAVAŘSKO - Začátkem června se konal osmý ročník již tradiční akce s 
názvem „Vesnický potlach“. Jedná se o setkání obcí, resp. zaměstnanců jed-
notlivých obecních úřadů ORP Kravaře. Tentokrát se přípravy akce ujala obec 

Strahovice.

Strahovickému královskému páru 
se přijely poklonit všechny dru-
žiny z okolních obcí. Na kole 

dorazila například nepřehlédnutel-
ná Sněhurka se svou tlupou trpas-
líků, dále čert s Káčou, z Třebomi 
sem zavítali i Karkulka s V(v)lkem. 
A pozor! Strahovice svou návště-
vou poctila dokonce nebeská dele-
gace – samotný Pán Bůh a jeho po-
četná družina ale k překvapení všech 
nesestoupili po zlatých schodech do 
nebe, Nejvyšší s nejbližšími andělský-

mi pomocníky zvolili kvůli horkému 
počasí klimatizované, a tedy pohodl-
nější motorové vozidlo, zbytek dru-
žiny doprovázel delegaci na kolech.

Potlach, relax, zábava

Hlavním účelem Potlachu je vypnout 
od pracovních povinností, upevnit vzá-
jemné vztahy, pobavit se, změřit síly v 
rámci připravených soutěží a jak se u nás 
říká pořádně „podřistat (= potlachat). 

Kolik zábavy si zástupci obcí užili a 
jak nadšeně akci hodnotili, si můžete 
prohlédnout na stránkách hlucinsko.
tv, kde přímo naleznete tříminutové 
video (z 6. června) nebo stačí zadat 
do vyhledávače „Vesnický potlach“. 
Na tradiční meziobecní akci se všich-
ni zástupci z ORP Kravaře vždy vel-
mi těší a o tom, že berou účast zcela 
vážně, svědčí i rok od roku propra-
covanější kostýmy, masky i doplňky. 
Ostatně – přesvědčte se sami! 
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POTLACH 2014
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Zajímavosti

O Hlučínsko se zajímají
sociologové z Olomouce a Prahy

HLUČÍNSKO (duben 2013) - Před dvěma lety měla doktorka Helena Kubátová z Katedry sociologie Uni-
verzity Palackého v Olomouci přispět do jedné publikace o Slezsku. Při této příležitosti „objevila“ čirou 
náhodou Hlučínsko - výjimečný region odlišující se od všech ostatních regionů naší republiky. Tehdy 

ještě netušila, že se jí právě tento kraj stane na dalších pár let druhým domovem. Na Hlučínsku totiž žije 
i v myšlenkách.

Když doktorka Kubátová navští-
vila Hlučínsko poprvé, dozvě-
děla se zde řadu zajímavých 

informací a navázala spoustu kontaktů. 
Specifičnost regionu vycházející zejmé-
na z  historických událostí jí učarovala 
natolik, že se rozhodla provést výzkum 
o životě obyvatel právě hlučínského re-
gionu. Především díky velkému nadše-
ní se jí podařilo přesvědčit dalších pět 
spolupracovníků, jednoho kolegu z 
téže katedry a čtyři sociology z Prahy. 
Na začátku letošního roku získal šes-
tičlenný tým grant na tříletý výzkum 
s názvem Proměny způsobu života a 
modernizační procesy na Hlučínsku. 
O získání grantu se velkou měrou za-
sloužili především občané našeho regi-
onu, kteří doktorce Kubátové pomoh-
li, jak se v sociologické terminologii 
říká, „sesbírat data“. „Zbláznila jsem 
výzkumem úplně všechny, do té doby 
o Hlučínsku nikdo nevěděl, najednou 
všichni ví, co je to „Prajzská“. Jsem 
tím hrozně nadšená, jsem s výzku-
mem identifikovaná a hrozně ráda se 
na Hlučínsko vracím. Výzkum pova-
žuji za svůj osobní úkol, který musím 
vyřešit,“ vysvětluje doktorka Kubátová.
Sociologové vždy vstupují do výzku-

mu s nějakým očekáváním a nejinak 
tomu je i v tomto případě. Předpoklá-
dají, že se tradice a způsob života na 
Hlučínsku stále zachovávají a předá-
vají dále mladé generaci. Mladí spíše 
zůstávají doma u rodičů, popřípadě 
prarodičů, nevolí variantu „odtržení“ 
od rodiny. Tento trend je navíc chápán 
jako zvláštní forma modernizačního 
procesu vysoce rozvinutého regio-
nu, jakým Hlučínsko bezpochyby je. 
Celkem proběhnou dva výzkumy. Ten 
první, založený na přímých rozhovo-
rech, byl zahájen v letošním roce. Dru-
hý v podobě velkého dotazníkového 
šetření bude během příštího roku pro-
vádět renomovaná agentura s velkou 
tazatelskou sítí. V hledáčku výzkumné-
ho týmu budou tři generace Hlučíňanů. 
Lidé narození těsně před začátkem, v 
průběhu nebo po skončení druhé svě-
tové války, dále lidé narození v 50. a 60. 
letech a nakonec mladí mezi 20 -30 lety. 
V roce 2015 se uskuteční další výzkum 
založený na přímých rozhovorech, opět 
se zástupci tří zmiňovaných genera-
cí. Cílem bude porovnat, zda výsledky 
zjištěné prvním výzkumem odpovídají 
realitě. S ohledem na některé osobněj-
ší informace, které respondenti sdělu-

jí, je celý výzkum naprosto anonymní. 
Prezentace prvních výsledků by moh-
la proběhnout již na podzim letošní-
ho roku. Členové pracovního týmu 
také zvažují setkání s občany, kteří k 
výzkumu zásadní měrou přispěli a 
stále přispívají. „Bez občanů Hlučín-
ska to prostě nepůjde, jen oni ví to, co 
se chceme dozvědět, nikdo jiný nám 
nemůže některé otázky zodpovědět. 
Jsou tedy pro nás nesmírně důležití a 
osobně si vážím každého člověka, kte-
rý se rozhodne, že nám pomůže, pro-
mluví s námi nebo nám dá nějakou 
radu. Musím říct, že k nám zatím byli 
všichni velmi vstřícní a ochotní, z če-
hož mám opravdu upřímnou radost,“ 
říká s nadšením doktorka Kubátová.
Výsledkem výzkumu budou celkem 
dvě knihy, jedna v čeština a druhá v 
angličtině. Česká verze, založená prá-
vě na přímých rozhovorech, vyjde 
během letošního roku. Ačkoli půjde 
o odbornou publikaci, bude kniha 
velmi čtivá a srozumitelná i pro lai-
ka-nesociologa. Zároveň bude slou-
žit jako poděkování všem občanům, 
kteří se na výzkumu podíleli. Očeká-
vá se také, že obě publikace přispějí 
k popularizaci hlučínského regionu.  
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Výzkumný tým sociologů má 
první výsledky o Hlučínsku

HLUČÍNSKO (listopad 2013) - „My jsme spořádaná rodina, všichni jsme pokřtění, byli 
jsme na biřmování a děti se narodily samozřejmě po svatbě.“  Přesně tuto větu slýchává 
při rozhovorech dok- torka Kubátová, 
socioložka z Olo- mouce, od svých 
respondentů z Hlu- čínska nejčastěji. 
Doktorka Kubátová a spolu s ní další 
čtyři sociologové z Prahy a Olomou-
ce zahájili v první po- lovině roku tříletý 
výzkum s názvem Proměny způso-
bu života a moderni- zační procesy v 
mikroregionu Hlučín- sko. Představení 
prvních výsledků pro- běhlo v pátek v 
Kulturním domě v Dolním Benešo-
vě.  A bylo to oprav- du zajímavé.

Pod složitějším názvem se skrývá 
ojedinělý projekt, jehož cílem je 
zjistit, zda se tradice a způsob 

života na Hlučínsku stále zachovávají 
a předávají mladší generaci, nebo se 
způsob života obyvatel našeho regionu 
naopak postupně modernizuje. Soci-
ology zajímají tři generace, zjednodu-
šeně bychom mohli říct, že se jedná 
o prarodiče, rodiče a jejich potomky. 
Nejstarší dotazovaný má 85 let, nej-
mladšímu je 18.  „Máme dvě kritéria 
výběru respondentů. Jednak je to krité-
rium generační a dále regionální. Hle-
dáme tedy rodáky, kteří zde stále žijí a 
rodáky, kteří se odstěhovali. Zajímají 
nás také ti, kteří se sem přistěhovali a ti, 
kteří se přistěhovali a potom region zase 
opustili,“ upřesňuje Helena Kubátová. 
V rámci projektu proběhnou dva vý-
zkumy. Ten první, tedy přímé rozho-
vory s občany Hlučínska začal letos v 
květnu a skončí v dubnu příštího roku, 
na něj následně naváže druhý v podo-
bě velkého dotazníkového šetření. Čle-
nové výzkumného týmu jsou zhruba 
v polovině první fáze. Mají za sebou 
asi 80 rozhovorů s občany Hlučínska 
a minimálně dalších 50 je ještě čeká. 
Asi tři desítky respondentů se zúčast-
nily pátečního workshopu. Během něj 

se aktivně zapojovali do diskuzí, při-
dávali vlastní postřehy a také vtipy o 
„Prajzácích“.  S prozatímními výsled-
ky všichni souhlasili, jak poznamenal 
na adresu doktorky Kubátové jeden z 
přítomných: „Vyhmátla jste nás dobře“. 
Členové týmu vymezili šest aspektů 
způsobu života, u kterých pozoru-
jí změny. Jde o oblast práce, rodiny, 
náboženství, pospolitosti, politiky a 
oblast kolektivní identity (sounáleži-
tosti s regionem). Výsledků, které se 
na společném setkání prezentovaly, je 
mnoho, proto zmíníme jen některé. 
Ukázalo se například, že pracovitost je 
na Hlučínsku klíčovou vlastností.  Dů-
ležitost práce si uvědomují všechny tři 
generace; liší se ale úroveň vzdělání, 
což má za následek postupný přechod 
od práce manuální k intelektuální. Ta 
ale bývá ze strany nejstarší generace 
méně uznávaná. Právě v oblasti vzdě-
lání se modernizační procesy proje-
vují nejvíce. Nejdůležitějším prvkem 
způsobu života na Hlučínsku je stále 
rodina, na tomto faktu se mezigene-
račně nic nemění. Co se ovšem mění, 
jsou výchovné styly. Zatímco nejstarší 
generace zastávala přísnou, autoritativ-
ní výchovu, mladší generace je daleko 
liberálnější.  Staré heslo „poslušnost 

je prvša ctnost“ tak už přestává platit. 
Zajímavý je také poznatek týkající se 
náboženství.  Víra na Hlučínsku roz-
hodně nemizí, mění se však její forma. 
Mladší, tedy druhá a především třetí 
generace, dává přednost spíše soukro-
mé víře, nemají tak potřebu chodit 
pravidelně do kostela. Velký vliv na 
to, jestli lidé do kostela přijdou nebo 
ne, má také konkrétní osoba faráře. 
Předběžně můžeme shrnout, že je Hlu-
čínsko modernizující se region, který 
si ale stále drží některé tradiční prvky. 
Příkladem je již zmíněná rodina. Také 
třetí generace jde ve stopách svých ro-
dičů a prarodičů a vybírá si partnery v 
rámci regionu. Jsou si velmi podobní, 
vyznávají stejné hodnoty a jejich rodi-
ny se často znají. Mladým nevadí by-
dlení s vlastními rodiči nebo s rodiči 
partnera. Ve vícegeneračním bydlení 
naopak vidí řadu výhod. „Prajzák je 
pragmatický, praktický, kalkulující,“ do-
dává se smíchem doktorka Kubátová.  
Závěrečnou částí projektu budou dvě 
publikace, které detailně popíší výsled-
ky výzkumu. Knihy by měly vyjít kolem 
Vánoc příštího roku. Do té doby ale vý-
zkumný tým čeká ještě spousta práce.
(Autorka je žurnalistka a členka pro-
jektového týmu v ORP Kravaře)
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